

# QUÉBEC 1994

*La Société pour l'étude de l'architecture au Canada tiendra son prochain congrès annuel à l'université Laval, les 9, 10 et 11 juin 1994. Les séances porteront sur les thèmes suivants:*

## **Immigration et architecture**

*Ce thème embrasse autant l'architecture des groupes ethniques que les installations construites par les gouvernements ou autres organismes pour accueillir les populations immigrantes.*

## **Les villes des compagnies industrielles**

*Au Canada, l'éloignement des ressources naturelles a favorisé l'émergence des villes nouvelles, loin des centres établis, dès le début du XX<sup>e</sup> siècle. Pour y attirer et maintenir une main-d'oeuvre compétente, les compagnies n'ont ménagé aucun effort pour améliorer l'habitation, implanter des services et équipements et ainsi créer une image de marque.*

## **L'archéologie historique**

*Les archéologues de la période historique mettent constamment au jour des vestiges architecturaux dans leurs contextes d'occupation, d'abandon ou de destruction. Cette séance permettra de se rendre compte de la nature de certains de ces vestiges et de contributions possibles à l'histoire de l'architecture.*

## **La conservation et la restauration architecturales**

*En abordant aussi bien les théories que les législations et les pratiques récentes, on cherchera à cerner la situation qui prévaut dans le domaine de la restauration architecturale et de l'adaptation des édifices à d'autres usages.*

## **Les jardins**

*L'aménagement des jardins publics et privés, leur histoire ainsi que leur fonction dans la vie domestique et sociale, sont auant de thèmes que cette séance propose d'étudier.*

## **Insertion et dispersion: l'habitation dans les villes et banlieues**

*Cette séance traite de l'insertion de nouvelles habitations dans le milieu urbain, afin de déterminer le rôle de facteurs tels que le zonage, le contexte physique, etc., et compare ces réalisations avec l'architecture des nouveaux quartiers résidentiels. Des communications portant sur des édifices anciens aussi bien que contemporains peuvent être proposées.*

## **Les recherches en cours**

*Les autres thèmes seront traités dans cette séance.*

---

*The Society for the Study of Architecture in Canada will hold its 1994 annual meeting at Laval University in Québec City from June 9 to June 11. The sessions will deal with the following themes:*

## **Immigration and Architecture**

*This theme covers the facilities constructed by governments and other organizations to accommodate arriving immigrants as well as the architecture created by the immigrant groups themselves.*

## **Company Towns**

*From the beginning of the 20th century, companies were compelled to build new towns in Canada to facilitate the exploitation of natural resources. In order to attract and retain competent workers at these remote sites, the companies often spared no efforts to improve the housing stock, provide services and amenities, and create a distinctive image.*

## **Historical Archaeology**

*Historical archaeologists are continually bringing to light architectural remains, and suggesting ways in which buildings have been inhabited, abandoned or destroyed. This session will focus on the nature of these remains, and on the contribution they can make to the study of the history of architecture.*

## **Architectural Conservation and Restoration**

*Through an examination of recent theories, legislation, and practices, this session aims to identify prevailing trends in the fields of architectural conservation and adaptive reuse.*

## **Gardens**

*The design of public and private gardens—their history as well as the role they play in domestic and social life—will be examined in this session.*

## **Infill and Outgrowth: Housing for Cities and Suburbs**

*This session will concentrate on infill housing within the city, as a means of examining building patterns, etc. These types of developments can be compared with housing in new neighbourhoods. Papers treating historical or more contemporary developments may be submitted.*

## **Current Research**

*Themes not otherwise covered will be addressed in this session.*

*Si vous désirez plus d'informations, veuillez vous adresser à: Claude Bergeron, Département d'histoire, Université Laval, Québec G1K 7P4. Telephone 418-688-0018. FAX: 418-656-3603.*